

SUMMARY

Since France has taken over the rotating presidency of the Council of the European Union on 1st January 2022, phasing out pesticides has become a EU priority.

This objective stands in line with the European Green Deal and the Farm to Fork Strategy, which aim at a 50% reduction of the use and risk of chemical pesticides and of the use of more hazardous pesticides by 2030, compared to 2009. This is to be achieved through a revision of the Sustainable Use of Pesticides Directive of 2009, which is to be proposed in March 2022 under the supervision of French Minister for Agriculture and Food. It would be the first time that the EU sets quantitative reduction targets for pesticides. The Minister also stressed that cutting the use of chemical pesticides will require a coordinated effort of all the EU Member states and pinpointed support to farmers as prerequisite for a smooth transition.

In the context of the Farm to Fork Strategy, the EU also plans to improve the provisions on integrated pest management to promote the use of alternative control techniques such as crop rotation.

To achieve these objectives, France is holding a seminar in June on the theme: "What research to meet the pesticides reduction objectives embedded in the European Green Deal?". It will present key scientific works and provide a platform for discussions between researchers and professionals on how to cut the use of chemical pesticides.

RÉSUMÉ

Pour ses 6 mois de présidence du Conseil de l'UE, la France a fait de l'élimination progressive des pesticides une priorité.

Cet objectif fait écho au Green Deal et à la stratégie "de la ferme à la table", qui visent à réduire de 50 % l'utilisation et les risques liés aux pesticides chimiques et l'utilisation des pesticides plus dangereux d'ici 2030, par rapport à 2009. Pour ce faire, le ministre français de l'agriculture et de l'alimentation supervisera la révision de la directive sur l'utilisation durable des pesticides. Ce serait la première fois que l'UE fixe des objectifs quantitatifs de réduction des pesticides. Il faudra toutefois également un effort coordonné des États membres de l'UE et un bon soutien aux agriculteurs pour assurer une transition fluide, a souligné le ministre.

Dans le cadre de la stratégie "de la ferme à la table", l'UE prévoit également d'améliorer les dispositions relatives à la lutte intégrée contre les ravageurs afin de promouvoir l'utilisation de techniques alternatives telles que la rotation des cultures.

Pour atteindre ces objectifs, la France organise en juin un séminaire intitulé : "Quelle recherche pour atteindre les objectifs de réduction des pesticides inscrits dans le Green Deal?". Des travaux scientifiques clés y seront présentés et chercheurs et professionnels pourront y discuter des moyens de réduire l'utilisation des pesticides chimiques.

Au niveau international, la France s'est engagée à introduire des clauses miroir dans les accords de libre-échange de l'UE. Ces clauses interdisent l'exportation des pesticides interdits dans l'UE. En effet, "nous ne pouvons pas exporter ailleurs ce que nous considérons comme nuisible pour nous", a déclaré la ministre française de la transition écologique.